



**Institut
des sciences
humaines**

LACET
LABORATOIRE D'ANTHROPOLOGIE COMPARATIVE,
ENGAGÉE ET TRANSNATIONALE



UPPSALA
UNIVERSITET



Vers une décolonisation des savoirs en Afrique de l'Ouest: histoire, acteurs et productions

Towards a decolonization of knowledges in West Africa: history, actors, and productions

Call for panels, round-tables and papers for the 12th International Conference on
Mande Studies, 26-30 June 2024, Bamako, Mali

Jointly organized by:

Mande Studies Association (MANSA)

www.mandestudies.org

Institut des Sciences Humaines (Mali)

<http://www.ish-mali.ml/>

Uppsala University's Forum for Africa Studies (Sweden)

www.afrikastudier.uu.se

Conference Executive Committee:

- Prof. Sten Hagberg, Director, Uppsala University's Forum for Africa Studies & MANSA President
- Dr. Baba Coulibaly, Director General, Institut des Sciences Humaines
- Prof. William Moseley, Macalester College & MANSA President-Elect



Theme

More than sixty years after the national independences and political decolonization formally speaking, West African States are still struggling on how to “decolonize” and to “africanize” society and culture. Today, decolonization has experienced a strong renaissance as a political and intellectual project in many countries, and it is exacerbated by the fragile democratization processes, at times even democratic breakdowns, and the multiple security crises in West Africa. The crises and insecurities in West African Sahel is a case in point. Beyond the political and territorial claims, the issue of knowledge, and knowing, is central to intellectual decolonization struggles, as well as daily practices in West Africa.

The 12th International Conference on Mandé Studies will take stock on struggles and conversations, discourses and practices when it comes to the decolonization of knowledge and knowing across West Africa. Participants are encouraged to explore signs and practices, discourses and processes that point “towards decolonization of knowledge and knowing” and beyond. Conceptually, an important distinction needs to be made between decolonization and decoloniality. While decolonization generally refers to the dismantling of colonial systems, structures or institutions – including universities and research institutes – decoloniality is about a way of 're-learning' knowledge that has been pushed aside, forgotten or discredited by forces born of modernity, settler colonialism and race-based capitalism. Unlike decolonization, decoloniality is a method and a paradigm for recreating and perhaps even repairing that which depends on context, historical conditions and geography. Conversation about decolonization and decoloniality raise many important and intricate questions.

Thème

Plus de soixante ans après les indépendances et la décolonisation politique proprement dite, les États d'Afrique de l'Ouest peinent toujours à « décoloniser », voire même à « africaniser » leurs sociétés et cultures. Aujourd'hui, la décolonisation a connu une forte renaissance en tant que projet politique et intellectuel dans de nombreux pays et elle est particulièrement exacerbée par les processus de démocratisation fragiles, voire même en panne, et les crises sécuritaires en Afrique de l'Ouest. Les multiples crises et insécurités dans le Sahel ouest-africain en sont un bon exemple. Au-delà des revendications politiques et territoriales, les questions des savoirs et des connaissances sont au cœur des luttes et des pratiques de décolonisation intellectuelle en Afrique de l'Ouest.

Le 12e Colloque International des Études Mandé fera le point sur ces luttes et conversations, ces discours et pratiques, ces institutions et normes en matière de décolonisation des savoirs et des connaissances à travers l'Afrique de l'Ouest. Les participants sont encouragés à explorer les signes et les pratiques, les discours et les processus qui pointent « vers une décolonisation des savoirs et des connaissances » et au-delà.

Sur le plan conceptuel, une distinction entre décolonisation et décolonialité est importante. Alors que la décolonisation fait généralement référence au démantèlement des systèmes, des structures ou des institutions coloniales - y compris les universités et les instituts de recherche - la décolonialité est une manière de « réapprendre » des connaissances qui ont été mises de côté, oubliées ou discréditées par les forces nées de la modernité, le colonialisme des colons et le capitalisme racial. Contrairement à la décolonisation, la décolonialité est une méthode et un paradigme pour recréer et peut-être même réparer ce qui dépend du contexte, des conditions historiques et de la géographie. Les conversations sur la décolonisation et la décolonialité soulèvent de nombreuses questions importantes et complexes.



**Institut
des sciences
humaines**

LACET
LABORATOIRE D'ANTHROPOLOGIE COMPARATIVE,
ENGAGÉE ET TRANSNATIONALE



UPPSALA
UNIVERSITET



Submissions / Soumissions:

Panel, roundtable, and paper abstracts must be submitted no later than 05 January 2024. Decisions on acceptance will be made in February 2024. Participants to be considered for financial aid must submit complete papers by 1 April 2024. Priority will be given to Africa-based participants.

Les résumés des panels, des tables rondes et des articles doivent être soumis au plus tard le 05 Janvier 2024. Les décisions d'acceptation seront prises en février 2024. Les participants qui souhaitent bénéficier d'une aide financière doivent soumettre des documents complets avant le 1er avril 2024. La priorité sera donnée aux participants basés en Afrique.

Dues and Fees for Conference Attendance / Adhésion et frais de participation:

Presentation of accepted papers is contingent on payment of MANSA membership dues for 2024 and on payment of conference fees (information forthcoming) by 1 April 2024. // *La présentation des articles acceptés est subordonnée au paiement de la cotisation à la MANSA pour 2024 et au paiement des frais de participation au Colloque (informations à venir) avant le 1er avril 2024.*

Conference Web Site / Site web du Colloque :

Submit abstracts here / Soumettez vos résumés ici : www.mansaconf.com

Questions ? secretariat@mansaconf.com

The Twelfth International Conference on Mandé Studies is jointly organized by the Mandé Studies Association, the Institut des Sciences Humaines, the Laboratoire d'Anthropologie Comparative, Engagée et Transnationale (LACET) and Uppsala University's Forum for Africa Studies. It is generously supported by the following funders: the Swedish International Development Cooperation Agency (Sida) through the Embassy of Sweden in Mali; Uppsala University; Swedish Research Council; Mandé Studies Association (MANSA); Uppsala University's Forum for Africa Studies; and the Malian Ministry of Higher Education and Scientific Research.

La douzième conférence internationale sur les études mandé est organisée conjointement par l'Association des études mandé, l'Institut des sciences humaines, le Laboratoire d'anthropologie comparative, engagée et transnationale (LACET) et le Forum for Africa Studies de l'Université d'Uppsala. Il est généreusement soutenu par les bailleurs de fonds suivants : l'Agence suédoise de coopération internationale au développement (Sida) par l'intermédiaire de l'Ambassade de Suède au Mali ; l'Université d'Uppsala ; le Conseil suédois de la recherche ; l'Association des Etudes Mandé (MANSA) ; le Forum for Africa Studies de l'Université d'Uppsala ; et le Ministère malien de l'enseignement supérieur et de la recherche scientifique.



Swedish Research Council

